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تحت هیچ شرایطی اجازه ایجاد 
ور را نمی دهیم گذرگاه زنگز

وزیر خارجه ایران در گفت و گو با روزنامه الوفاق 
تشریح کرد

ادامه در صفحه  2

اقتصاد برای  فرصتی 
آور در  تکانه های شوک  از  چندی است خبری 
اقتصاد نیست. هرچند روند حرکت تورم ادامه دارد 
اما بازارهای مهم مانند ارز طلا و سکه نوسان های 
جزیی و اندکی دارند. این وضعیت اگر بتواند در 
ادامه تدوام یابد می تواند نوید بخش حرکت اقتصاد 
به سمت ثبات و امید بود. در واقع هر برنامه ای که 
برای رونق تولید و رشد اقتصادی وجود داشته باشد 
تنها در صورت ثبات است که محقق خواهد شد. 
اما این به معنی آن است که به یک باره همه چیز 
سرجای خود قرار می گیرد، بلکه تازه اقتصاد می تواند 
در مسیر درست خود قرار گیرد.  یکی از مولفه های 
به شدت منفی در امر سرمایه گذاری موضوع تورم 
است که اقتصاد کشور متاسفانه به آن عادت کرده 
از  استفاده  و  علمی  های  شیوه  با  بتوان  اگر  است 
نیروهای متخصص بر این مسئله غلبه کرد می توان 
امیدوار بود که طی سال های آینده اقتصاد بتوان از 
سردرگمی مزمن نجات پیدا کند. باید توجه داشت که 
ثبات تنها پیش درآمد حرکت به سمت رشد است و 
مولفه های بسیاری را باید در نظر گرفت. از اصلاح 
نظام اداری و بانکی تا بها دادن به بخش خصوصی 
در این فرآیند مهم است. از سوی دیگر ثبات سیاسی و 
سیاست خارجی نقش مهمی خواهد داشت. تحریم ها 
برخلاف آنچه گفته می شود همواره اثر خود را گذاشته 
و البته توافق های آشکار و نهان می تواند تا حدی اثرات 
از  غیر  اقتصاد  باید دقت داشت که  را کم کند.  آن 
مولفه های شناخته شده علمی نیازمند یک مولفه مهم 
کیفی نیز می باشد. اقتصاد نیازمند داشتن امید و چشم 
انداز است تا نیروی کار و سرمایه گذار با روحیه بتوان 

در حرکت آن نقش آفرینی کند. 

نیما غلامرضایی سرمقاله

تازه ترین گزارش »رافائل گروسی« دبیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و موارد مطرح شده در نشست خبری وی، نیازمند 

بررسی دقیق و به دور از پروپاگاندای رسانه ای است.
از ادعاهای مطرح شده از سوی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی موضوع عدم پیشرفت در بیانیه موسوم به ۴ مارس 
۲۰۲۳ )۱۲ اسفند ۱۴۰۱( است. این ادعا درحالی طرح می شود 
که مفاد دو بیانیه مشترک و پیشین ایران و آژانس با دقت 
تمام اجرایی شده است. به این معنا که جمهوری اسلامی ایران 
بیانیه های مشترک ۲۶ اوت ۲۰۲۰ و پنج مارس ۲۰۲۲ را اجرایی 
کرده و در مسیر اجرای بیانیه اسفند هم تعاملات سازنده ای با 
آژانس در حال اجرا دارد. به گزارش ایرنا، طرح این ادعا از سوی 
گروسی که »هیچ« پیشرفت دیگری در اجرای فعالیت های 
تعیین شده در بیانیه مشترک ۴ مارس حاصل نشده است، 
بیش و پیش از آنکه ایران را تحت فشار قرار دهد، نشان از 
آن دارد که آژانس اقدامات تهران را در مسیر اثبات صلح آمیز 
بودن فعالیت هایش را نادیده می گیرد و این نمی تواند مسیر 
باثباتی را برای ادامه همکاری ها فراهم سازد. به خصوص آنکه 
بسته شدن پرونده یکی از سایت های ادعایی توسط آژانس و 
موضوع واهی غنی سازی ۸۴ درصدی، در نشست قبلی آژانس 
گواه از پیشرفت بیانیه مذکور دارد که اکنون گروسی آن را به 
فراموشی سپرده است. نکته دیگر آنکه جمهوری اسلامی ایران 
موضوع همراهی با آژانس را یک فرآیند می داند که دهه هاست 
قوانین  به  نهاد  این  پایبندی  یافته است و در صورت  ادامه 

بین المللی مورد تأکید خود، می تواند ادامه داشته باشد.
آژانس بین المللی انرژی اتمی درحالی از ایران توضیحات 
و  )ورامین  مکان  دو  در  اورانیوم  ذرات  درباره  »فنی معتبر« 
تورقوزآباد( خواسته است که جمهوری اسلامی ایران اساسا 
این ادعا را فاقد ارزش حقوقی و مطروحه از سوی طرف ثالثی 
می داند که خود عضو معاهده »ان پی تی« نبوده اما بزرگترین 
زرادخانه سلاح های هسته ای را بدون هیچ گونه نظارتی برعهده 
رژیم  ادعاهای  تکرار  دربرابر  ایران  اسلامی  جمهوری  دارد. 

صهیونیستی از زبان مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
یک پرسش همیشگی دارد: چرا و بر مبنای کدام منطق، رژیمی 
که خود تن به هیچ گونه نظارت این نهاد بین المللی نمی دهد، 
به سند توافقنامه پادمانی ملحق نشده و اساسا از دشمنان 
ایران در نظام بین الملل محسوب می شود، چگونه می تواند از 
بندها، حقوق و مزایای این موافقت نامه سواستفاده کرده و 
این نهاد را درگیر ادعاهای ناتمام سازد. آیا اگر تل آویو در ماه ها 
و سال های آینده و همزمان با ایجاد ثبات در مسیر پرونده 
هسته ای ایران و بنا به رسم عناد با ایران، ادعای تازه ای مطرح 
سازد، تکلیف روابط ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی چه 

خواهد بود.
آژانس در گزارش خود، مدعی است که »مسائل پادمانی« 
حل نشده ای با ایران که زیر توافق جامع پادمان قرار دارند، بر 
تایید صلح آمیز بودن فعالیت های هسته ای ایران سایه انداخته 
است. مرور مسائل پادمانی اما مشخص می کند که موضوع نه 

تنها محدود به مسائل پادمانی نیست، بلکه مسائلی فراپادمان 
و حتی فرابرجام از سوی آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح 
شده که عدم پذیرش آن ها از سوی جمهوری اسلامی ایران حق 

طبیعی تهران محسوب می شود.
ارزیابی  که  می کند  بیان  آژانس  گزارش  بند ۲  مثال  برای 
جامع همه اطلاعات پادمانی در دسترس آژانس ضرورت دارد 
تا اطمینان حاصل شود که هیچ نشانه ای از انحراف در مواد 
هسته ای اعلام شده، هیچ نشانه ای از تولید اعلام نشده، هیچ 
نشانه ای از فرآوری مواد هسته ای در مکان های اعلام شده، هیچ 
نشانه ای از مواد و فعالیت هسته ای اعلام نشده، با توافق نامه 
جامع پادمان وجود نداشته باشد. این بند گزارش آژانس درباره 
ایران درحالی است که هدف اصلی بند ۲۸ توافقنامه پادمان 
برای شناسایی و تشخیص به موقع انحراف مقادیر قابل توجه از 
مواد هسته ای، تعریف می شود اما آژانس با به کار بردن عبارت 
»هیچ نشانه ای از مواد و فعالیت هسته ای اعلام نشده« که یک 

عبارت مربوط به پروتکل الحاقی است و نه توافقنامه پادمان 
و نیز عبارت »هیچ نشانه ای مبنی بر تولید یا فرآوری مواد 
هسته ای اعلام نشده« که خارج از محدوده اهداف توافقنامه 
پادمان قرار دارد، ایران را به بهانه نقض پادمان تحت فشار 
قرار دهد و این درحالی است که دو موضوع مورد اشاره در 
زیر مجموعه پادمان تعریف نمی شود. آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در بخش دیگری از گزارش خود، ادعا می کند که دبیرکل 
عمیقا نگران مواد هسته ای در مکان های اعلام نشده است. 
گزارش اما روشن نمی کند که کدام »مکان ها« به طور دقیق 
عامل نگرانی عمیق مدیرکل است. ایران در سه سال گذشته دو 
بار به تاریخ های )۷ژوئن ۲۰۲۲ و ۳ دسامبر ۲۰۲۱( تأکید کرده 
است که هیچ مکان اعلام نشده ای وجود ندارد که تهران بر 
مبنای توافقنامه پادمان، ملزم به اعلام آن باشد. مبنای نگرانی 
آقای مدیرکل اگر یافتن چند ذره اورانیومی یافت شده در برخی 
محیط هاست، باز هم نباید چندان عمیق باشد از آن رو که 
بر مبنای اهداف پادمان، این نمونه های محیطی در مکانی 
خاص، نمی تواند و نباید نشانه وجود مقداری از مواد هسته ای 
ارزیابی شود. با وجود این نکته بدیهی اما جمهوری اسلامی 
ایران در پاسخ به ادعای ذخیره سازی مواد هسته ای بر مبنای 
وجود همین چند ذره؛ بیشترین همکاری را با آژانس انجام داده 
و نتیجه بررسی های خود را در اختیار آژانس قرار داده و این 
فرض را هم رد نکرده است که منشا این ذرات شاید خارجی و 
ناشی از خرابکاری باشد. این حسن همکاری در حالی است که 
آژانس در بند ۵ ادعا می کند که تا زمانی که ایران توضیحات 
فنی معتبری برای وجود »ذرات مواد هسته ای« در مکان های 
اعلام شده، ارائه ندهد آژانس نمی تواند صحیح و کامل بودن 
مکان های  وجود  تکرار  از  فارغ  کند.  تایید  را  ایران  اظهارات 
اعلام نشده در این بند، آنچه تهران را در غیرسیاسی بودن 
ادعاهای آژانس دچار تردید می کند، همین ترکیب »ذرات مواد 
اورانیوم« است که تصمیم گیری  هسته ای« به جای »ذرات 

درباره این موضوع را تحت تاثیر قرار می دهد.

ادعاهای دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی بررسی می شود

پادمان یا فراپادمان؟

دبیرکل ناتو اعلام کرد
باید برای جنگ طولانی در اوکراین آماده شویم

خبر

اخبار

خرید گندم از کشاورزان رکورد زد

هشتمین جلسه شورای اقتصادی به ریاست معاون اول رئیس جمهوری برگزار 
شد و ضمن ارائه چند گزارش، درخواست های برخی دستگاههای اجرایی مورد 
بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت. در این جلسه که رئیس دفتر رئیس جمهور، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزرای نفت، نیرو، صنعت، معدن و تجارت، امور 
اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی و نمایندگان مجلس عضو این شورا 
نیز حضور داشتند، وزیر جهاد کشاورزی گزارشی از پرداخت مطالبات گندمکاران 
ارائه کرد و گفت: در سال جاری ۱۰,۳۱۹ میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری 
شده و از ۱۵۴.۸ همت مطالبات گندمکاران تاکنون ۱۱۰ همت به آنها پرداخت 
شده است و مابقی مطالبات نیز پرداخت خواهد شد.  رئیس سازمان هدفمندی 
یارانه ها نیز در این جلسه گزارشی از عملکرد ۶ ماهه پرداخت یارانه های نقدی 
و نحوه تامین مالی برای پرداخت یارانه های معیشتی ارائه کرد.  در ادامه این 
جلسه دو درخواست وزارت نیرو مبنی بر انتشار اوراق مالی اسلامی برای اجرای 
طرح های انتقال نیروی برق ۱۶ شرکت برق منطقه ای به مبلغ ۱۳۰۰ میلیارد 
تومان و اجرای ۹ طرح نیروگاهی به مبلغ ۲۲۷۰ میلیارد تومان مورد بحث و تبادل 
نظر قرار گرفت که پس از توضیحات وزیر نیرو، شورای اقتصاد با این درخواستها 
موافقت کرد. همچنین در این جلسه درخواست وزارت نفت برای اصلاح مصوبه 
شورای اقتصاد در خصوص طرح »حمایت از تولید خودروهای دوگانه سوز، 
تبدیل کارخانه ای خودروهای بنزینی به CNGسوز و کمک به احداث جایگاه 
های هوشمند عرضه سوخت CNG« مورد بررسی قرار گرفت و پس از ارائه 
نظرات و دیدگاه های اعضاء، این درخواست به تصویب رسید. تقاضای افزایش 
ظرفیت تولید میدان نفتی مشترک یادآوران تا سقف ۱۵۲ هزار بشکه در روز نیز 

از جمله پیشنهادات مصوب در جلسه شورای اقتصاد بود.

اتمام انتقال اردوگاه های تروریستی از مرز ایران به عمق خاک عراق 
شبکه العربیه به نقل از منابع خود از تکمیل انتقال اردوگاه های تروریست های 

تجزیه طلب از مرزهای ایران به عمق خاک عراق خبر داد.
اردوگاه های  انتقال  که  دادند  گزارش  العربیه  منابع  ایسنا،  گزارش  به 
تروریست های تجزیه طلب از مرزهای جمهوری اسلامی ایران به عمق خاک عراق 

تکمیل شده و نیروهای گارد مرزی عراق در مرزهای با ایران مستقر شده اند.
روز  نیز  عراق  مشترک  عملیات  فرماندهی  الخفاجی« سخنگوی  »تحسین 
یکشنبه در گفت وگو با العربی الجدید گفت نیروهای امنیتی این کشور فرایند 
اعمال قانون و حاکمیت بر تمام نقاط مرزی با ایران را آغاز کرده اند تا از خاک 
عراق برای تعرض به کشورهای همسایه استفاده نشود. این فرمانده عراقی 
گفت: نیروهای عراقی توانایی نظامی کنترل نوار مرزی عراق با ایران را دارند و 
ما هماهنگی سطح بالایی با دولت اقلیم کردستان در این زمینه داریم و عراق به 
طور کامل به اجرای توافق امنیتی با ایران پایبند است و این امر به سود امنیت 
ملی کشورمان است. از سوی دیگر »غیاث سورجی« از رهبران اتحادیه میهنی 
کردستان عراق تاکید کرد که بغداد به طور عملی اجرای توافق امنیتی با ایران 
در خصوص انحلال گروه های کرُد تجزیه طلب موجود در مرزهای عراق و ایران 
را آغاز کرده و بسیاری از این گروه ها را از مرزها دور و خلع سلاح کرده است. 
»فواد حسین« وزیر امور خارجه عراق نیز روز چهارشنبه و در کنفرانس خبری 
با همتای ایرانی خود در تهران گفت: ما متعهد هستیم که گروه های تروریستی 
در مرزهای مشترک ایران و عراق خلع سلاح شوند. این گروه های تروریستی به 
اردوگاه پناهندگان که زیر نظر سازمان ملل است، منتقل می شوند. دولت عراق 

و اقلیم کردستان عراق با هم همکاری دارند تا این توافق امنیتی اجرا شود.
رسانه های عراقی پیشتر خبر داده بودند طرف های ذی ربط پیشنهادی مبنی بر 
انتقال تروریست های تجزیه طلب از منطقه کردستان عراق به به استان الانبار 

در غرب عراق را داده اند.

دبیرکل ناتو در مصاحبه ای با اشاره به تداوم حملات کی یف به روسیه، توقف 
سریع جنگ اوکراین را بعید دانست. ینس استولتنبرگ، دبیرکل پیمان آتلانتیک 
شمالی )ناتو( در مصاحبه ای با گروه رسانه ای »فونکه« آلمان اظهار کرد: اکثر 
جنگ ها بیشتر از آنچه در ابتدا انتظار می رود، طول می کشند، بر این اساس 
ما باید خودمان را برای جنگی طولانی در اوکراین آماده کنیم. به نوشته روزنامه 
فرامنطقه ای رای الیوم، استولتنبرگ گفت: همه ما خواهان صلح سریعی هستیم، 
البته باید بدانیم اگر )ولودیمیر( زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین و اوکراینی ها 
جنگ را متوقف کنند، اوکراین ناپدید خواهد شد؛ اما اگر )ولادیمیر( پوتین، رئیس 
فدراسیون روسیه و مسکو سلاح ها را زمین بگذارند، آن زمان به صلح دست 
می یابیم. دبیرکل ناتو درباره بلندپروازی های اوکراین برای پیوستن به ناتو گفت: 
تردیدی وجود ندارد که اوکراین در نهایت به عضویت ناتو درخواهد آمد، کی یف 

در اجلاس سران ناتو در ژوئیه، به ناتو بیشتر نزدیک شد.
او تاکید کرد: زمانی که این جنگ تمام شود، ما به تضمین های امنیتی برای 

اوکراین نیاز خواهیم داشت و در غیر این صورت احتمالا تاریخ تکرار می شود.
استولتنبرگ در مصاحبه خود همچنین از آلمان خواسته است که هزینه های 
دفاعی خود را افزایش دهد. ینس استولتنبرگ گفت: در طول جنگ سرد، زمانی 
که کنراد آدناور یا ویلی برانت در آلمان روی کار بودند، هزینه های دفاعی سه تا 

چهار درصد از تولید اقتصادی را تشکیل می داد.

دبیرکل ناتو با اشاره به اینکه وضعیت مشابه کشور خودش نروژ است، جایی 
که مخارج دفاعی کمتر از هدف دو درصدی کشورهای عضو ناتوست، گفت: ما در 
آن زمان این کار را انجام دادیم و امروز هم باید دوباره این کار را انجام دهیم. به 
گزارش ایسنا، در همین حال سران ناتو در اجلاس ژوئیه به میزبانی لیتوانی توافق 
کردند که اوکراین در صورت عمل به شروط مشخصی که به گفته برخی مقامات 
آمریکایی و آلمانی شامل اجرای اصلاحاتی برای حمایت از دموکراسی و حاکمیت 

قانون است، می تواند به عضویت ناتو درآید.

دریاسالار راب بائر، رئیس کمیته نظامی ناتو پس از حضور در همایش سالانه 
که  کرد  اعتراف  مطبوعاتی  کنفرانس  در  نروژ،  در  ناتو  ستادکل های  روسای 
درخواست های اوکراین برای اسلحه و مهمات و همینطور حجم تولیدات دفاعی 

مورد استفاده در اوکراین از امکانات ناتو فراتر است.
دریاسالار بائر اظهار کرد: حجم تجهیزات نظامی و مهماتی که اوکراین می خواهد 
بسیار زیاد است، حجم تولیدات مورد استفاده )در درگیری ها در اوکراین( فراتر از 
ظرفیت های تولیدی ما است. رئیس کمیته نظامی ناتو در ادامه گفت: کشورهای 
ناتو که تصمیم به صادرات اسلحه و مهمات به کی یف گرفتند، نیاز دارند به 
خطرات چنین تصمیمی برای امنیت خودشان و ناتو بیندیشند. زمانی که آنها 
تصمیم می گیرند اسلحه یا مهمات را صادر کنند، باید به خطراتی که این کمک 
دفاعی در داخل ناتو و در کشورهایشان ایجاد می کند، فکر کنند.  او در همین 
رابطه، از کشورهای عضو این پیمان خواست مسایل مربوط به افزایش ظرفیت 
تولیدی در حوزه دفاعی را با سرعت و کیفیت برطرف کنند. دریاسالار بائر در ادامه 
نیز گفت: پیشروی کند اوکراین در ضد حمله به دلیل کمبود مهمات نیست، بلکه 
به شرایط دشوار میدان نبرد از جمله میدان های مین مربوط است. رئیس کمیته 
نظامی ناتو ادامه داد: ارتباط مستقیمی میان ظرفیت تولیدی بسیار پایین حوزه 
دفاعی )کشورهای ناتو برای تولید مهمات( و پیشروی کند در ضد حمله اوکراین 

وجود ندارد و دلیل این کنُدی وجود تعداد زیادی مین است.

وند توسعه معلولان فراموش شده در ر
در گفت وگو یا فعالان حقوق معلولان مطرح شددر گفت وگو یا فعالان حقوق معلولان مطرح شد
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 کارگران
 پشت خط بهارستان

شرح در صفحه  11

پشت کردن مجلس به جامعه کارگری در برنامه هفتم 

در ابتدای طرح برنامه هفتم توسعه تمامی شوراهای اسلامی کار و سایر تشکل ها در شهرستان ها 
و حوزه های انتخابیه مختلف با نمایندگان مجلس رایزنی کردند و قول مساعد خود را برای اصلاح 
برنامه به نفع کارگران و بازنشستگان کشور را از آن ها دریافت کردیم اما نمی دانیم که چه فرآیندی 
موجب آن شده که نمایندگان مجلس به این وعده خود پشت کردند.  به گزارش ایلنا، با انتشار متن 
شور اول برنامه هفتم توسعه اصلاح شده توسط کمیسیون تلفیق و بازگشت بندهای عجیب آن در 
حوزه اجتماعی و روابط کار و بازنشستگی )مانند افزایش ناگهانی ۵ساله سن بازنشستگی، ادغام 
صندوق ها ظرف شش ماه، مکلف کردن دولت به پرداخت دیون خود به صندوق های بازنشستگی 
بدون بیان نحوه پرداخت و از همه مهم تر »احیای طرح حذف شده استاد-شاگردی«( این سوال 
برای بسیاری ایجاد شده است که مجلسی ها چگونه با چنین طرحی موافقت کردند و آیا این برنامه 

در صحن علنی عمومی مجلس هم رای می آورد؟ 
در روزهای آغازین سال جدید که کام کارگران و بازنشستگان کشور به دلیل تصویب افزایش مزد 
۲۷ درصدی و ۲۰ درصدی باوجود تورم بالای ۴۷ درصدی کشور تلخ بود، انتشار متن پیش نویس 

برنامه هفتم توسعه این تلخکامی را برای جامعه کارگری و بازنشستگان کشور فزونی بخشید.

 نحوه اجرای توافق 
 تبادل زندانیان میان

ایران و آمریکا

  حق الزحمه معلمان 
به موقع پرداخت شود

ملاقات با کریستیانو 
ونالدو غیرممکن شد! ر

 رئیس جمهوری در همایش  بر اساس اخبار جدید مطرح شد
سراسری مدیران مدارس:  تدابیر امینیتی برای فوق ستاره
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